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بیانیه مجلس خبرگان درباره تحولات سوریه
مجلس خبرگان رهبری در پی تحولات اخیر منطقه و حوادث سوریه بیانیه ای 
صادر و تاکید کرد: تاریخ گواه این اســت که باطل بر اساس وعده لایتغیر الهی 
مضمحل می شــود. مجلس خبرگان رهبری در پی تحــولات اخیر منطقه و 

حوادث سوریه بیانیه ای صادر کرد.
به گزارش فارس، متن این بیانیه به شرح ذیل است:

بسم الله الرحمن الرحیم 
لُ عَلیَهِۡمُ ٱلمَۡلـَئٰٓکَِةُ ألَاَّ تخََافُواْ وَلَا  ُ ثمَُّ ٱستۡقََمُٰــواْ تتََنَزَّ ُّنَا ٱللهَّ َّذِیــنَ قَالوُاْ رَب »إنَِّ ٱل

َّتِی کُنتُمۡ توُعَدُونَ« تحَزَۡنوُاْ وَأبَشِۡرُواْ بِٱلجَۡنَّةِ ٱل
تحولات اخیر منطقه ی غرب آسیا به ویژه حوادث کشور سوریه گرچه با شیطنت 
رســانه های معاند و نشــان دادن چهره ای موجه از تروریست های تکفیری به 
طور نســبی افکار جهانیان را تحت تأثیر قــرار داده، اما رهبر معظم انقلاب در 
بیانات جامع و حکیمانه خود به وضوح زوایایی از واقعیت این جریان شیطانی 
و دست های پیدا و پنهان این اقدام شوم علیه محور مقاومت را تبیین فرمودند.

مجلس خبرگان رهبــری، ضمن قدردانی از مواضع روشــنگرانه مقام معظم 
رهبری»مدظله العالی« در قبال مسائل سوریه و افق امیدوارانه ای که معظم له 
نســبت به آینده سوریه، قیام جوانان سوری و گسترش سیطره محور مقاومت 
در منطقه ترسیم فرمودند و گرامیداشت یاد و خاطره رهبران بزرگ و شهیدان 
سرافراز جبهه مقاومت، تأکید می کند »مقاومت« و »ایستادگی« در برابر جبهه 
کفر و صهیونیســم جهانی به سردمداری آمریکای جنایتکار و اسرائیل غاصب، 
تنها راه پیروزی و غلبه بر دشــمنان اســلام و مســلمین می باشد و سازش با 

زورگویان عالم حد یقف و پایانی ندارد.
لذا به مردم عزیز و ولایتمدار به ویژه جوانان ایران اســلامی و کشورهای محور 
مقاومت می گوییم چنانچه در حادثه عاشورا و شهادت حضرت اباعبدالله الحسین 
و یاران ایشان و اسارت خاندان اهل بیت علیهم السلام و در دوران معاصر شاهد 
جنگ تحمیلی صدام خبیث علیه نظام نوپای جمهوری اســلامی ایران، جنگ 
۳۳ روزه رژیم صهیونی با حزب الله لبنان و حوادث بعد از ۷ اکتبر و شــهادت 
۵۰ هزار انســان به ویژه زن و کودک بی گناه در غزه توسط رژیم تروریستی و 
نامشروع اسرائیل بودیم، تاریخ گواه این است که باطل اگرچه هیاهو و جولانی 
دارد، ولی بر اساس وعده لایتغیر إلهی، مضمحل می شود و دوام و بقایی نخواهد 
داشت و سرانجام، نصرت و پیروزی از آن حق و پیروان آن خواهد بود و تنها راه 
غلبه بر باطل، تقویت ایمان، استقامت، عمل  به  تکلیف، حضورآگاهانه در صحنه 

و ارتقای  بصیرت است.
محمدعلی موحدی کرمانی 
رئیس مجلس خبرگان رهبری

مجلس خبرگان

تکذیب ادعای قطعی سیستم گرمایشی 
در ندامتگاه زنان تهران

اداره  کل زندان های استان تهران قطعی سیستم گرمایشی و ممانعت از تحویل 
لباس گرم به زندانیان ندامتگاه زنان را تکذیب کرد.

به گزارش ایلنا اداره  کل زندان های اســتان تهران در پی انتشار برخی ادعا های 
غیرواقع و مغرضانه مبنی بر قطعی سیستم گرمایشی و ممانعت از تحویل لباس 

گرم به زندانیان، این موضوع را تکذیب کرد.
به گفته مســئولان زنــدان، در راســتای رعایت حقوق شــهروندی زندانیان 
خوشبختانه بواسطه رصد مستمر تجهیزات این ندامتگاه، »سیستم گرمایشی 
تمامی ســالن ها« فعال بوده و به صورت روزانه نیز بررســی می شــود؛ بنابراین 
درحال حاضر این ندامتگاه هیچگونه مشکلی ازجهت تهویه مناسب و یا سیستم 

گرمایشی ندارد.
همچنین مطابق با آیین نامه زندان هــا اخیرا نیز »لباس های فصلی زندانیان« 
با نصب و انتشــار اطلاعیه و هماهنگی خانواده ها جمع آوری و تحویل زندانیان 

شده است. 
این گزارش نشان می دهد که وضعیت رفاهی زندانیان طبق استاندارد ها تأمین 
شده و ادعای مطرح شده درفضای مجازی ازسوی برخی افراد مغرض بی اساس 

است.

عدلیه

کنایه محمد مهاجری به دلواپسان
محمد مهاجری فعال سیاســی اصولگرا در توییتی به تحلیل اصولگراها در باره 

چرایی سقوط دولت بشار اسد در سوریه واکنش نشان داد.
حمد مهاجری فعال سیاســی اصولگرا، در شــبکه اجتماعی ایکس نوشــت: 
»دلواپسان می گویند بشار اسد سقوط کرد چون به غرب اعتماد کرد. خب اگر 
چنین اســت چرا می گویید امریکا و متحدش ترکیه او را برانداختند؟ وانگهی 
اگر او رفیق امریکا بود چرا بجای پناهندگی به امریکا یا همپیمانانش به روسیه 
رفت و به پوتین پناهنده شد؟! تحلیلهایمان همیشه کشک است ما اصولگراها.«

رئیس جبهه اصلاحات:
تعطیلی ها نشانه روشن ناترازی انرژی است

آذر منصوری رئیس جبهه اصلاحات در مورد ناترازی ها گفت: تعطیلی مدارس، 
تعطیلی صنایع و... نشانه های روشن ناترازی های انرژی هستند.

آذر منصــوری رئیس جبهه اصلاحات در شــبکه اجتماعــی ایکس، پیرامون 
تعطیلی هــا و ناترازی انرژی نوشــت: »تعطیلی مــدارس، تعطیلی صنایع و... 
نشــانه های روشن ناترازی های انرژی هســتند. همه ما باید در این شرایط در 
مصرف انرژی صرفه جویی کنیم تا این بحران سرما پشت سر گذاشته شود اما 
اگر دلایل و علت های این ناترازی ها رفع نشود خسارت های ناشی از آن بیشتر 

و چه بسا جبران آن ها ناممکن خواهد شد.«

اتهام زنی رسایی به پزشکیان
حمید رســایی عضو کمیسیون فرهنگی مجلس در فضای مجازی نوشت:  من 
رئیس دولت را متهم این داســتان نمی دانم ولی حتما مقصر می دانم که چرا با 

وجود عدم تسلط بر امور کشور، بار را بلند کرده؟
حمید رســایی عضو کمیســیون فرهنگی مجلس در فضای مجازی در مورد 
کنسرت فرضی پرستو احمدی نوشت: »باید احمق باشیم که نفهمیم  کنسرت 
فرضی برای یک  بی حیای لخت درکاروانسرای وسط بیابان یک عملیات فریب 
اســت برای پرت کردن حواس من و تو از اتفاقات دیگری که درحال رخ دادن 
اســت: گرانی دلار، خاموشــی هدفمند، بی تدبیری های هدفمند که جملگی 

محصول   نفوذ است برای لخت کردن جیب، اعتماد و اعتقاد مردم.
 من رئیس دولت را متهم این داستان نمی دانم ولی حتما مقصر می دانم که چرا با 
وجود عدم تسلط بر امور کشور، بار را بلند کرده؟ چرا بازی می خورد و در زمین 
این جماعت بازی می کند و وقتی دلار پر می کشد، او درحال دوقطبی سازی بر 

سر قانون »امنیت بنیاد خانواده با تقویت عفاف وحجاب« است؟!«

سوشیال

عطش عثمانی و شگفتی شام
ادامه از صفحه 1

امــا نکته دوم آنکه، پایان جنگ ســرد، دو قطبی مصنوعــی جهان در حوزه 
فرهنگ و ارزش های تمدنی را خاتمه داد و فضای طرح تمدن های گوناگون و 
کنشگرانی که از دل تمدن های مختلف برمی آمدند باز شد و سومین نکته آنکه 
فضای عمل کنشگران منطقه ای نیز گسترش پیدا کرد. دیگر فقط قدرت های 
جهانی نسبتی نیستند که به ســامانه روابط بین المللی شکل می دهند، بلکه 
قدرت هــای منطقــه ای، وزنه و چگالــی فراوانی را در سیاســت های مناطق 

پیرامونی، بلکه بعضاً در گسترده جهانی یافته اند.
درک ایــن نکته از آنجا اهمیت دارد کــه دیگر نمی توان با قالب های کهنه به 
پویایی سرسام آور روابط بین المللی نگریست. در جهان امروز کنشگران متعدد 
و متکثر شــده اند، اما در کنشــگری همه دارای ســابقه و پیشینه  امپراتوری 
نیستند. این پدیده به پیچیدگی مناسبات کنشگران امپراتور پایه، مخصوصاً با 
مناطق اطراف آنها می افزاید. دیگر همه راه ها را نمی توان به مسکو و واشنگتن 
ختم کرد و راه ها و کنشگری در راه های استراتژیک، رنگارنگ و متنوع و بعضاً 
پرابهام کرده است. هرچه هست نسبت امپراتوری ها و روابط بین الملل، چه در 

گذشته و چه در حال، موضوعی پرلایه، پرچالش و جدی است.

یادداشت

هشدار جدی یک نماینده
 درباره تبعات قانون عفاف و حجاب:

نباید مردم را عصبانی کنیم
یک نماینده مجلس هشــدار داد که اجرای قانون عفاف و 
حجاب می تواند موجب تکرار برخی وقایع تلخ در کشــور 

باشد.
حجت الاســلام جواد نیک بین، نماینده مردم کاشــمر در 
مجلس شورای اسلامی با اشاره به سخنان قالیباف مبنی بر 
ابلاغ قانون عفاف و حجاب، گفت: معتقدم اجرای این قانون 
باید با دقت و مراقبت ویژه ای انجام شود تا از بروز تنش های 

اجتماعی جلوگیری شود.
وی اظهار کرد: عفاف و حجاب مقوله ای چند ضلعی است 
و با تحکم و اعمــال زور نمی توان آن را اجرا کرد. در عین 
حال، اجرای قانون باید به گونه ای باشد که مردم با یکدیگر 

درگیر نشوند و احساس آرامش کنند.
نیک بین با تاکید بر اینکه قانون مصوب مجلس قابلیت اجرا 
دارد اظهــار کرد: دولت در نحوه اجرا باید مراقبت کند چرا 

که قانون قابلیت اجرا دارد.
وی بیان کرد: همیشــه زمینه اجرای قانون عفاف حجاب 
و عفاف اســت، اما دولت باید در نحوه اجرا مراقبت کند که 
اتفاقی مثل مهسا امینی نیفتد. ما نباید مردم را عصبانی و 

شرطی کنیم بلکه باید با زبان نرم قانون را اجرایی کنیم.

دیدار رئیس دیوان عالی سلطنت عمان
 و رئیس مجلس

رئیس دیوان عالی سلطنت عمان با رئیس مجلس شورای 
اسلامی دیدار کرد.

به گزارش ایســنا، خلیفه بن سعید بن خلیفه البوسعیدی 
رئیــس دیوان عالی ســلطنت عمان کــه در رأس هیأتی 
عالی رتبه به تهران سفر کرده است، دقایقی قبل با حضور 
در بهارســتان، با محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای 

اسلامی دیدار و گفت وگو کرد.
رئیس مجلس شــورای اســلامی با بیان اینکه گروه های 
تروریستی به دنبال توسعه ناامنی میان کشورهای منطقه 
هســتند، گفت: وظیفه بزرگان جهان اسلام، علما و ملت 
مســلمان حفظ وحــدت در برابر رژیم صهیونیســتی و 
جلوگیری از ادامه و توسعه ناامنی ها توسط این رژیم است 
که در این بین جمهوری اســلامی ایران و سلطنت عمان 

نقش ویژه ای دارند.
وی افزود: رؤســای مجالس و گروه های دوستی پارلمانی 
میان ایران و عمان ارتباط خوبی با یکدیگر دارند و امیدواریم 
روابط در حوزه قضایی نیز بیش از پیش افزایش یابد لذا این 
سفر در حوزه قضایی می تواند توسعه روابط را تسهیل کند. 
وی در ادامــه با بیان اینکه گروه های تروریســتی به دنبال 
توسعه ناامنی میان کشورهای منطقه هستند، گفت: وظیفه 
بزرگان جهان اســلام، علما و ملت مسلمان حفظ وحدت 
در برابر رژیم صهیونیســتی و جلوگیری از ادامه و توسعه 
ناامنی ها توســط این رژیم است که در این بین جمهوری 

اسلامی ایران و سلطنت عمان نقش ویژه ای دارند.
وی افــزود: از خداوند می خواهیم همدلــی و همکاری را 
میان کشــورهای مسلمان قرار دهد تا مقابل جنایات رژیم 

صهیونیستی بایستند.
خلیفه بن ســعید بن خلیفه البوسعیدی نیز در این دیدار، 
ضمن تشکر از استقبال گرم و مهمان نوازی مسئولان ایرانی 
که حاکی از روابط گرم و صمیمانه میان ســلطنت عمان 
و جمهوری اســلامی ایران است، گفت: ما در جریان سفر 
خــود گفت وگوها و مذاکرات مثبتی در حوزه های مختلف 
قضایی و حقوقی با مســئولان ایرانی داشتیم. امیدوارم با 

یاری خداوند شاهد امنیت در هر دو کشور باشیم.
وی با ابراز امیدواری از اینکه کشورهای اسلامی دوشادوش 
یکدیگــر، صدایی واحد در قبال آنچه در حال رخ دادن در 
جهان اسلام است داشته باشند گفت: امیدواریم کشورهای 
اســلامی بدون اختلاف و با وحدت مقابــل این تجاوزات 
ایســتادگی کنند و اگر این اتحاد را به صورت قوی شــاهد 
بودیم، قطعاً تاکنون می توانستیم مقابل رژیم صهیونیستی 

ایستاده و آنها را تضعیف کنیم.
خلیفه بن ســعید با ضعیف برشــمردن گام هایی که در 
راستای جلوگیری از توســعه جنایات رژیم صهیونیستی 
برداشته می شود، عنوان کرد: ما نیاز به توسعه وحدت میان 
کشورهای اسلامی داریم تا بتوانیم در مقابل جنایات رژیم 

صهیونیستی بایستیم.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:
از ظرفیت هایی که در سوریه

 برای ما فراهم شد استفاده نکردیم
جعفر قادری، عضو کمیســیون اقتصــادی مجلس درباره 
تحولات ســوریه و نقش ایران در ســوریه گفت: بعضی ها 
می گفتند که چرا سوریه سقوط کرد، ما چندین سال داخل 
سوریه این همه هزینه کردیم. به گزارش خبرآنلاین، جعفر 
قادری، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در ویدئویی که در 
فضای مجازی منتشــر شده، پیرامون سقوط دولت سوریه 
اظهار نظر کرد. بر این اســاس، او گفت: یک سری اتفاقات 
جالب است؛ به طور مثال اتفاقاتی که داخل سوریه رخ داد. 
بعضی ها می گفتند که چرا سوریه سقوط کرد، ما چندین 
سال داخل سوریه این همه هزینه کردیم اما نتوانستیم حتی 
از ظرفیت هایی که آنجا بــرای ما فراهم کرده بودند مانند 

معادن پتاس استفاده کنیم.
وی در پایان تصریح کرد: در حقیقت همان بحث تفاهمنامه 
یــا به اصطلاح تجارت آزاد، درحال حاضر هنوز به تصویب 
مجلس نرسیده اســت. در شرایطی که ما تحریم هستیم، 
تفاهمنامه ها با کشــورهای اوراســیا مانند گرجســتان و 
قزاقستان یا ارمنستان و روسیه، هنوز مجلس آنها را تصویب 
نکرده اســت اما در مجلس آنها مصوب نشده و تفاهمنامه 
ورود به اتحادیه را امضا نکرده ایم؛ این نشان می دهد داخل 

سیستم های اداری خود متاسفانه مشکلات جدی داریم.
 

افزایش تعطیلات آخر هفته 
و کاهش ساعت کاری 
در دستور کار مجلس

ســخنگوی هیات رئیسه مجلس گفت که لایحه مربوط به 
افزایش تعطیلات آخر هفته و کاهش ساعت کاری کارکنان 

دولت در دستور صحن علنی قرار گرفته است.
بــه گزارش ایســنا، عباس گــودرزی اظهار کــرد: لایحه 
اصــلاح ماده ۸۷ قانون مدیریت خدمات کشــوری درباره 
کاهش روزهای کاری و افزایــش تعطیلات آخر هفته در 
نوبت دســتور کار صحن مجلس است. وی یادآور شد: این 
لایحه با تعطیلی شنبه در مجلس یازدهم نهایی شد اما به 
علت ایرادات شــورای نگهبان مجددا در مجلس  دوازدهم 
در دســتور کار قرار گرفت و به کمیسیون اجتماعی ارجاع 
شــد. پس از بررسی در کمیســیون اجتماعی با تعطیلی 
پنج شــنبه ها و کاهش ســاعات کاری از ۴۴ ساعت به ۴۰ 
ساعت در هفته موافقت شد و اکنون در نوبت دستور صحن 

علنی مجلس شورای اسلامی  است.

مجلس

گروه سیاسی: به مناسبت هفته پژوهش 
و فناوری کتــاب »خودآموز خبرنگاری 
حرفه ای« اثر »علیرضا دوانلو« با حضور 
اهالی رســانه و قلم در مشهد رونمایی 

شد.
جمعی از اساتید، پیشکسوتان و فعالان عرصه 
خبر و روزنامه نگاری، به میزبانی سازمان اسناد 
و کتابخانه ملی مرکز شــرق کشور، گردهم 
آمدند تا، ضمن پاسداشــت سال ها فعالیت 
علیرضا دوانلو، خبرنگار پیشکسوت خراسان 
بزرگ، از کتاب تازه او، »خودآموز خبرنگاری 
حرفه ای«، رونمایی کنند. کوروش شــجاعی 
و غلامرضا بنی اسدی )پیشکسوتان رسانه ای 
اســتان(، مصطفی کواکبیان )دبیرکل حزب 
و مدیرمســئول روزنامه »مردم ســالاری«(، 
افسانه مظفری )مدیر گروه علوم ارتباطات و 
دانش شناسی واحد علوم و تحقیقات دانشگاه 
آزاد اســلامی( و امیرالله شــمقدری )مشاور 
استاندار خراســان رضوی در امور ایثارگران( 
مهمانان ویژه این نشســت بودند که درباره 
شخصیت، جایگاه  و کتاب دوانلو و نیز مسائل 

و مشکلات روزنامه نگاری سخن گفتند.
هیچ چیز نمی تواند 

جای روزنامه نگاران را پر کند
مجتبی محمودی مهماندوست در این مراسم 
که در مرکز اسناد و کتابخانه ملی مرکز شرق 
کشور در مشهد برگزار شد، با اشاره به اهمیت 
قلم و جایگاه آن در رسانه گفت: قلم مقدس 
است و خداوند در قرآن به قلم قسم یاد کرده 
است. با پیشــرفت تکنولوژی و تحول فضای 
رســانه ای، کار در حوزه خبرنگاری سخت تر 
شده اســت. رئیس سازمان اسناد و کتابخانه 
ملی مرکز شرق کشور گفت: مخاطب امروز 
دیگر منفعل نیســت، بلکه کاربری هوشمند 

است که قدرت انتخاب دارد.
وی افزود: بــرای جلب توجه مخاطب، پیش 
از هر چیز باید تکنیک های رســانه ای را فرا 
گرفت و دانش آن را آموخت. اما رســانه تنها 
دانش نیست؛ بلکه هنر نیز می باشد. محمودی 
همچنین به ســختی های حرفه خبرنگاری 
اشاره کرد و گفت: خبرنگاری از مشاغل دشوار 

محسوب می شود. 
بسیاری از خبرنگاران که سال ها صدای مردم 
بودند و درد های جامعه را انعکاس دادند، خود 
فرصتی برای بیان مشکلاتشــان نداشتند و 

به عنوان تریبون ســازان، اغلب تریبونی برای 
خود نداشتند.

مدیر مرکز اسناد و کتابخانه ملی شرق کشور، 
نقش خبرنگاران در ثبت تاریخ شفاهی را نیز 
برجسته دانســت و اظهار داشت: بخشی از 
تاریخ شفاهی ما به واسطه تلاش خبرنگاران 
زنده مانده اســت. این امر می تواند به نســل 
جدیــدی که قصد ورود به عرصه رســانه را 
دارند، کمک کند و آنها را در مســیر فعالیت 

حرفه ای شان یاری دهد.
قلم روزنامه نگار یک دنیا ارزش دارد

پس از سخنان مدیر سازمان اسناد و کتابخانه 
ملی مرکز شرق کشور، این جلسه با سخنان 
کوروش شجاعی، مدیرمسئول اسبق روزنامه 
»خراسان« و از پیشکسوتان عرصه مطبوعات 

و روزنامه نگاری استان، ادامه یافت. 
وی خاطرنشــان کرد: »دوانلــو جزو معدود 
روزنامه نگاران کشور است که به اشتباه پا در 
این عرصه نگذاشته و واقعا روزنامه نگار است. 
دوانلو قلم روزنامه نــگاری دارد. کتابی که او 
تألیف کرده حاصل بیش از سی سال تجربه 
در حوزه روزنامه نگاری اســت، و از این منظر 
بسیار ارزشمند است. او بسیار خوش فکر است 
و تدریس را نیز به خوبی انجام می دهد. قلم او 
بعنوان روزنامه نگاری مردمی، یک دنیا ارزش 

دارد و من او را صاحب قلم می دانم.«
 خبرنگار باید 

درکنار مردم باشد
در ادامه، مصطفی کواکبیان، سیاست مدار و 
روزنامه نگار کهنه کار، که ریاست هیئت مدیره 
انجمن صنفی روزنامه های غیردولتی کشور را 
نیز برعهده دارد گفــت: »برای آقای دوانلو و 
سایر این پیشکســوتان رسانه وجود آقا علی 
ابن موسی الرضا)ع( در مشهد مقدس، فرصت 

مغتنم و نعمت بزرگی هست.«
وی با اشــاره به صفت »رئوف« امام رضا )ع( 
و مقایســه آن با صفات مشــابه خود یعنی 
»جواد« و »کریم« افزود: »کریم یعنی کسی 
که به شما زیاد می بخشــد اما شما باید اول 
درخواســت کنید تا او بر شما ببخشد، جواد 
هم بخشنده است، لیکن اگر شما درخواست 
هم نکنی می بخشد و اما رئوف آنقدر مهربان 
است که تو را می خواهد که از وی درخواست 
کنید تا او بر شــما ببخشــد لذا این شــهر 
بســیار مقدس و مهم هست که دوستان در 

آن خدمت می کنند.« ضمن اشاره به برخی 
خاطرات خود در عرصه مطبوعات، ادامه داد: 
»کار اصلی در رســانه ها برعهده خبرنگاران 
اســت؛ و مدیران رسانه ای پز آن را می دهند. 
خبرنگار هم همیشه باید در کنار مردم باشد، 
هرچند ایــن راه هزینــه دارد. خبرنگار باید 
روحیه مطالبه گری داشته باشد و از مسئولان 
امر پیگیر برطرف کردن مشکلات مردم باشد. 
موضوع صداقت در کار نیز بسیار مهم است؛ و 

خبرنگار باید صادق باشد.«
کار روزنامه نگار جریان سازی است

در بخــش دیگــری از این مراســم، دکتر 
افســانه مظفری، مدیر گروه علوم ارتباطات 
و دانش شناســی واحــد علــوم و تحقیقات 
دانشــگاه آزاد اســلامی،  با بیان اینکه خود 
نیز  قبــل ورود به عرصه دانشــگاه تا همین 
امروز به روزنامه نگاری اشــتغال داشته است، 
خاطرنشان کرد: »کسی که کار روزنامه نگاری 
باید مسئولیت های اجتماعی  انجام می دهد 

آن را نیز بپذیرد. 
کار او بسیار ســخت و پرمسئولیت، و البته 
شــیرین اســت. قدرت قلم نوعی انرژی به 
نویســنده می دهد که به واسطه آن او تلاش 
می کند، تا آنجا که قوانیــن و مقررات اجازه 
می دهد، به عنوان افشاکننده بر جامعه نظارت 
کند. کار او جریان ســازی و مهندسی افکار 
عمومی است؛ و این روزنامه نگاران هستند که 

می توانند سیاست گذاران را هدایت کنند.«
وجــود  بــا  خبرنــگاری  داد:  ادامــه  وی 
شیرینی هایش، حرفه ای دشوار است. قدرت 
قلم به ما انرژی می دهــد تا در حد امکان و 
در چارچوب قوانین به جامعه نظارت کرده و 

نقش کنترل کننده را ایفا کنیم.
وی با تأکیــد بر اهمیت تجربــه در تربیت 
خبرنــگاران افــزود: صرفاً با اتــکا به تئوری 
نمی تــوان خبرنگار تربیت کرد لذا این کتاب 
برای تربیت یک خبرنگار بســیار مثمر ثمر و 

ویژه است.
روزنامه نگار متعلق به جامعه است

غلامرضا بنی اسدی، روزنامه نگار پیشکسوت 
اســتان و  ـ به ویژه ـ روزنامه »خراســان«، در 
ادامه این جلسه، با بیان نکاتی درباره نویسنده 
کتــاب، گفت: »دوانلو صرفــا خبرنگار نبوده 
اســت؛ او هم خبر را می فهمید و هم دردی 
کــه لابه لای کلمات نهفته بود را اســتخراج 

می کرد و در نوشــته های خــود به طور ویژه 
بــه آن می پرداخت. او یکی از افرادی بود که 
در تشــویق من در همراهی با قلم نیز همت 
داشت؛ و من، خود و قلم خود را مدیون دوانلو 
و افــرادی نظیر او می دانــم. او به خود تعلق 

ندارد و متعلق به جامعه است.«
 این کتاب حاصل ۳۰ سال تجربه

 و فعالیت بنده در عرصه 
روزنامه نگاری است

در ادامه علیرضا دوانلو گفت: در گذشته هیچ 
منبعی برای مطالعه نداشتیم در صورتی که 
ظرفیت های زیادی در کشور وجود داشت. از 
سال ۷۹ آموزش روزنامه نگاری را آغاز کردیم 

و پایه بسیج رسانه را بنا نهادیم.
وی بــا تأکید بر اهمیــت حرفه ای گرایی در 
رســانه ها افزود: در جریان مقاومت نباید به 
دنبال کار سیاســی یا امنیتی بود، بلکه باید 
تمرکز بر کار حرفه ای باشــد. دوستان ما در 
رســانه ها در معــرض حملات و مشــکلات 
بسیاری قرار دارند و باید انتخاب کنند که یا 
به دنبال سود باشند یا با شرافت از مردم دفاع 
کنند. روزنامه نگاری شغل نیست؛ بلکه مبارزه 
است. وی ابزار خبرنگاری را اطلاعات دانست 
و بیان کرد: اسلحه خبرنگار اطلاعات اوست 
و هدف رسانه ها باید جهت دهی به اطلاعات 

باشد، نه صرفاً جمع آوری آن.
این نویسنده کتاب درباره ویژگی های کتاب 
خود توضیح داد: هدفم از نوشتن این کتاب، 
پــرورش خبرنــگاران اســت. مطالب کتاب 
به شکلی نوشــته شــده که حتی فردی با 
تحصیلات پایین بتواند آن را بخواند و به یک 

خبرنگار تبدیل شود. 
مفاهیم پنهان خبر را آشــکار و عناصر آن را 
به ســادگی مطرح کرده ام. وی افزود: در این 
کتاب ضمن بیــان ســاده تئوری ها، تلاش 
کرده ام مطالب را به ســمت عملیاتی شدن 
سوق دهم تا خوانندگان بتوانند آموخته های 

خود را در عمل به کار گیرند.
  خبر را هم می شود با سرعت

 اطلاع رسانی کرد و هم با صداقت
در بخــش دیگــری از این مراســم، امیرالله 
شمقدری ،مشاور اســتاندار خراسان رضوی 
در امور ایثارگــران، گفت: خبرنــگاران اگر 
نقــد عالمانه ای می کنند بایــد قبول کرد و 
اگر اشــتباه می کنند باید به آنها زمان داد تا 
خودشــان متوجه اشتباه شان بشوند. خبر را 
هم می شود با سرعت اطلاع رسانی کرد و هم 
با صداقت. اگر خبرنگاران به آن قوت رسیده 
باشد باید اجازه داد این کار را انجام دهند. اگر 
این کار صورت نگیرد رسانه های معاند سوار بر 
فضای خبری شده و ما فرصت روایت اول را از 

دست خواهیم داد.
وی ادامه داد: ما باید سرمایه های رسانه را در 
این استان معرفی و نکوداشت آنها را در زمانی 
که هســتند انجام دهیم. همچنین افزایش 
مهارت ها و انتقال تجربه باید در اولویت قرار 
بگیرد تا بتوان آینده خوبی برای جامعه رسانه 
ای در نظر گرفت. ایشان کتاب دوانلو را بسیار 
جامع و  کامل برشمرد و افزود: این کار خیلی 
ارزشمندی هست و تاثیر این کتاب بر جامعه 
مخاطب خودش، مانند اینست که خبرنگاری 

سالها تجربه فردی اندوخته است.
 امضــای تابلو یادبود و تقدیــر از مهمانان و 

اهدای کتاب پایان بخش این مراسم بود.

میرمحمد صادقی دربــاره قانون عفاف 
و حجاب گفت: اگر بخواهیم بدبینانه به 
قانون نگاه کنیم، انگیزه های سیاســی 
بیش از دغدغه های عفاف و حجاب باعث 
تصویب آن در این شــرایط خاص شده 

است.
حسین میرمحمد صادقی، معاون اسبق قوانین 

مجلس شورای اسلامی، درباره ابهامات بر سر 
ابلاغ قانــون عفاف و حجاب بــه خبرآنلاین 
گفت: هر گاه رئیس جمهــوری از ابلاغ یک 
مصوبه مجلــس که تبدیل به قانون شــده، 
خــودداری کند؛ رئیس مجلــس آن را ابلاغ 
خواهد کرد. وی ادامــه داد: در این مورد نیز 
اینکار انجام خواهد شد مگر آنکه شورایعالی 

امنیــت ملی که بــه نوعی نهادبالا دســتی 
محسوب شده و مصلحت و امنیت کشور را در 
نظر دارد؛ درخواست کرده باشد که اجرای آن 
به تعویق بی افتد.  معاون اسبق قوانین مجلس 
شــورای اسلامی، تاکید کرد: من این موضوع 
را در اخبــار دیــدم و از صحت درخواســت 
شــورایعالی امنیت اطلاعی ندارم. با توجه به 

نوع جرم انگاری و نوع میزان مجازات مطرح 
شده، این قانون شتاب زده تصویب شده است. 
اگــر بخواهیم بدبینانه به قانــون نگاه کنیم، 
انگیزه های سیاسی بیش از دغدغه های عفاف 
و حجــاب باعث تصویب آن در این شــرایط 
خاص شده است. نباید اقدامی انجام شود که 

طرف مقابل لج بازی کند.

قانون عفاف و حجاب فعلا برای اجرا ابلاغ نمی شــود، 
این آخرین خبر از تصمیم گرفته شده درباره این قانون 
پرحاشیه اســت. بنا بر اخبار منتشر شده با تصمیم و 
پیگیری های رئیس جمهــور در نهایت این قانون در 
دستور کار شورایعالی امنیت ملی قرار گرفته است و 
رئیس مجلس به ســمت ابلاغ نخواهد رفت. اما سوال 
این است که آیا این قانون اولویت کشور است؟ اولویت 

اصلی و مهم کشور در شرایط فعلی چیست؟ 
صادق زیباکلام، فعال سیاســی اصلاح طلب تاکید دارد که 
اولویت این روزهای نظام مسائل اقتصادی است؛»مهم ترین 
اولویت های کشور این است که وضعیت اقتصادی بهبود پیدا 
کنــد، امید جوانان را به آینده بیشــتر کــرده و مردم از این 
حالت بغض، کینه و نفرت یک مقــدار فاصله بگیرد«. او که 
با خبرگزاری خبرآنلاین گفت وگو کرده به پزشــکیان هشدار 
می دهد؛»اگر آقای پزشــکیان تسلیم خواست تندروها شود، 
آن تتمه اعتباری که برایش باقی مانده از بین خواهد رفت.« 
در ادامه مشروح گفت و گوی صادق زیباکلام، فعال سیاسی 

اصلاح طلب را می خوانید؛
این روزها، بحث هــای زیادی درباره  آقای زیباکلام! 
مذاکره با آمریکا، رفع فیلترینگ، مشکلات اقتصادی 
و ... مطرح می شود، مهم ترین اولویت کشور از نگاه شما 

چیست؟
ســوال شــما می تواند مهم ترین اولویت نظام یا مهم ترین 
اولویت کشور باشد؛ این دو با هم متفاوت هستند. علی القاعده 
مهم ترین اولویت نظام باید سیاست ها و تصمیماتی باشد که 
به بقای نظام کمک کند، با اســتقبال مردم روبه رو شــوند تا 

نظرات منفی نسبت به نظام وجود دارد، را ترمیم کند.
اما مهم ترین اولویت های کشور این است که وضعیت اقتصادی 
بهبود پیدا کند، امید جوانان را به آینده بیشتر کرده و مردم 
از این حالت بغض، کینــه و نفرت یک مقدار فاصله بگیرند. 
اصرار به خروج از کشــور برای نسل جوان کاهش پیدا کند، 

فقر، شکاف طبقای محدودتر شده و به محیط زیست، کاهش 
آلودگی هوا و از بین نرفتن جنگل ها توجه بیشــتری کنند. 
بنابراین، بخشــی از اهداف و آرمان های کشور با اهداف نظام 

یکسان بوده و بخشی دیگر از آن جدا هستند.
چقدر پرداختن به مســائل حاشیه ای به جای مسائل 

مهم می توان کشور را دچار معضل و مشکل کند؟
جای تاسف بسیار دارد که وقتی کشور با مشکلات و معضلات 
بســیار عمیقی رو به رو اســت، عده ای تندرو اصرار ورزیده و 
لایحه ای را به نام عفاف و حجاب بدو بدو پشت درهای بسته 
مجلس ببرند و تصمیم بگیرند. ســپس این قانون را به آقای 
پزشــکیان بدهند و بگویند که ایــن مصوبه مجلس به تایید 

شورای نگهبان رسیده و باید اجرا کنید. 
ما می دانیم که این قانون چقدر با مخالفت گســترده اقشــار 
مردم، جوانان، زنان و به خصوص افراد تحصیل کرده جامعه 
روبروســت، ما می دانیم که اگر دولت آقا پزشکیان این قانون 
را برای اجرا بگذارد خودکشی سیاسی  است، آقای پزشکیان 
با حداقل محبوبیت و حداقل آرا رئیس جمهور شــده است و 
تا به الآن تلاش جدی برای افزایش محبوبیت ایشان، اعتبار 
و ســرمایه اجتماعی نشده اســت.  البته، من مشکلات آقای 
پزشکیان را درک می کنم، مسائل مملکت را می بینم، اینکه 
محبوبیت آقای پزشــکیان پایین تر نرفته، به نظر من جای 
شــکرش باقی اســت. اما اجرای قانون عفــاف و حجاب، آن 
کورسوی امید نسبت به دولت آقای پزشکیان را از بین خواهد 
برد، بنابراین، ایشــان تنها یک گزینه دارد و این است که به 
هرشــکلی که می تواند، جلوی اجرای قانون عفاف و حجاب 
را بگیرد. زیرا دیگر ســرمایه اجتماعی برای نظام باقی نمانده 

است.
اگر آقای پزشکیان تسلیم خواســت تندروها شود، آن تتمه 
اعتباری کــه برایش باقی مانده از بین خواهد رفت. امیدوارم 
که ایشان بتواند در برابر تندروها بایستد. در برابر کسانی که 
بــا ۵ درصد یا ۱۰ درصد آرا به مجلــس رفتند و نمایندگی 

۸۰-۹۰ درصد مردم را ندارند. برای مثال از این قانون حجاب 
در بهترین حالت، ۱۰ تا ۱۵ درصد از مردم طرفداری می کنند 

و ۸۰ درصد با آن مخالف هستند. 
دولت آقای پزشــکیان نمی خواهد این قانــون را اجرا کند، 
تندروهــا نیز به اجــرای قانون اصرار دارنــد، می توانند یک 
نظرسنجی ســاده برگزار کنند و ببینید چند درصد مردم از 
آن طرفداری می کنند. اگر حتی ۲۰ درصد مردم گفتند قانون 
عفاف و حجاب باید اجرا شود، تندروها و آقای پزشکیان هم 
آن را اجرا کنند. اما این سوال ایجاد می شود که اگر ۸۰ درصد 
مردم بــا این قانون مخالفت کردند، آیا بــرای مردم و آینده 
کشور ارزش و احترام قائل هستند که دیگر اصراری به اجرای 
آن نکنند؟ به نظر من، این قانــون به نوعی انتقام از مردم و 
انتقام از زن-زندگی و آزادی هست تا خواسته واقعی شان برای 

ساماندهی وضعیت حجاب. 
یعنی یک رفراندوم برگزار شود؟

خیر، در چند شهرستان یک نظرسنجی ساده برگزار کنند که 
آیا با اجرای قانون عفاف و حجاب موافق هستید یا خیر؟ اگر 
۲۰ درصد موافق بودند تندروها بگویند باید اجرا شود. اگر ۸۰ 
درصد از مردم مخالفت کردند. آن زمان، تندروها حاضرند به 

احترام مردم عقب بکشند؟

میرمحمد صادقی مطرح کرد

ردپای انگیزه های سیاسی در تصویب قانون عفاف

صادق زیباکلام:

قانون عفاف و حجاب، انتقام گرفتن اقلیت از مردم است

کواکبیان در مراسم رونمایی از کتاب »خودآموز خبرنگار حرفه ای« در مشهد:

خبرنگار همواره باید کنار مردم باشد


